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دارابی امسال را  
سال معارف در سیما اعلام کرد

معاون سیما با تاکید بر اینکه در 
س��ال 93، باید به حوزه معارف 
در سیما اهتمام بایسته ای شود، 
گفت: مدیران ش��بکه ها باید به 
طور ویژه و بهتر از سال های قبل 
از برنامه ه��ای معارفی و قرآن��ی و مدیران گروه های 
معارف پشتیبانی و تلاش کنند، برنامه های معارفی با 
غنا و کیفیت بیشتری تولید و پخش شود. به گزارش 
روابط عمومی س��یما، علی دارابی در جلسه شورای 
مدیران س��یما با اشاره به اینکه در این سال ها برای 
فیلم و سریال وقت و هزینه زیادی صرف شده است، 
گفت: هرچن��د در حوزه معارف هم کارهای فاخری 
انجام دادیم اما با توجه به ذائقه دینی و معارفی جامعه 
وظیفه سنگین تری داریم و بنابراین از این پس در این 
حوزه تمرکز بیشتری خواهیم داشت. معاون رئیس 
رسانه ملی در امور سیما، جمعیت و سبک زندگی، 
اقتصاد مقاومتی و تحقق شعار سال مطابق منویات 
رهبر معظم انقلاب را به عنوان رویکردهای مهم سیما 
در س��ال 93 برشمرد.  دارابی برای اجرایی شدن این 
اهداف 3 وظیفه را برای مدیران شبکه ها تعیین کرد؛ 
نخست اینکه هر شبکه یک یا چند برنامه روتین برای 
پرداخت به این موضوع را تعیین و معرفی کند.  تاکید 
دیگر معاون سیما برای پرداخت مناسب به موضوعات 
جمعیت و سبک زندگی، اقتصاد مقاومتی و فرهنگ 
و مدیریت جهادی و تهیه مجموعه های پژوهش��ی 
کاربردی در این حوزه برای اس��تفاده برنامه سازان و 
مجریان بود. وی نشانه شناسی تولید و اجرای برنامه ها 
در این موضوعات را تاکید دیگر سیما در سال جاری 
دانس��ت و گفت: قطب نمای کار ما در این دو حوزه 
باید مشخص باشد. کمیته ای به همین منظور باید 
برای ارزش��یابی برنامه ها در این دو موضوع در اداره 
کل طرح و برنامه تش��کیل ش��ده و مشخص شود  
 روزانه چه میزان در تولید و ساخت اینگونه برنامه ها 

موفق هستیم.

هدیه تهرانی تهیه کننده شد 
براساس جلس��ه ش��ورای صدور پروانه ساخت 
فیلم های سینمایی »س��ایه ات را قاب می گیرم« به 
تهیه کنندگی هدی��ه تهرانی و به کارگردانی ابراهیم 
شیبانی، »تصویرم در آینه نیست« به تهیه کنندگی 
داریوش بابایی��ان و به کارگردانی محمدرضا خاکی، 
»مبارک« به تهیه کنندگی عل��ی نجفی امامی و به 
کارگردانی محمدرضا نجفی و »مذاکرات مس��تقیم 
آقای عبدی«  به تهیه کنندگی جلال چاوشیان و به 
کارگردانی علی شاه حاتمی از شورای پروانه ساخت 

فیلم های سینمایی موفق به اخذ پروانه شدند.

حداد عادل و پیشنهاد تأسیس 
شبکه تلویزیونی کتاب 

غلامعل��ی حدادعادل، نماینده 
مجلس شورای اسلامی ضمن 
بازدید از نمایش��گاه کتاب در 
جم��ع خبرنگاران با اش��اره به 
اینک��ه م��ن در خری��د کتاب 
صرفه جویی نمی کنم، گفت: بسیاری از ناشران و 
دوستان من کتاب هایشان را به من هدیه می کنند 
و به طور متوسط روزی 10 جلد کتاب به کتابخانه 
من اضافه می شود و این یعنی  در ماه حدود 300 
جلد کتاب ب��ه خانه می برم و همچنین در طول 
س��ال کتاب هایی را یادداشت می کنم که آنها را 
در طول نمایشگاه تهیه کنم. حدادعادل همچنین 
درب��اره اظه��ارات رئیس جمه��ور در افتتاحی��ه 
نمایشگاه کتاب مبنی بر واگذاری ممیزی به مردم 
گفت: حرف های رئیس جمهور درس��ت است اما 
کامل نیست یعنی مردم حتما باید نظارت کنند 
ولی مس��ؤولان دولتی هم ک��ه نظارت می کنند، 
منتخب مردم هس��تند و پاس��دار آن ارزش های 
مردم خواهند بود. اگر وزارت ارش��اد کتابی را که 
مسائل غیراخلاقی در آن آمده است، با آن برخورد 
می کند این قطعا همانی اس��ت که مردم دوست 
دارند. وی افزود: به نظر من باید هر دو جنبه وجود 
داشته باشد یعنی اینکه هم کتاب توسط وزارت 
ارشاد بررسی شود و هم توسط مردم مورد ممیزی 
قرار گیرد. منتها نظارت باید عاقلانه، حکیمانه و 
اصولی باشد و نباید به صرف یک کلمه ما به یک 
کتاب مجوز بدهیم یا ندهیم چرا که ممکن است 
در کتابی آن کلمات نباشد اما فسادبرانگیز باشد و 
یک کتاب هم ممکن است مثل کتاب های عرفانی 
از کلمات باده و شراب استفاده کرده باشد. حداد 
در پاسخ به س��والی مبنی بر چرایی پایین بودن 
آمار مطالعه در ایران، پاسخ داد:  مشکل این است 
که دوستان تلویزیون همواره و پشت سر هم شبکه 
تلویزیونی و برنامه های مختلف اضافه می کنند و 
سابق که این مسائل نبود مردم کتاب می خواندند 
اما اکنون وقت خود را صرف تلویزیون می کنند. 
وی افزود: تلویزیون بیش��تر باید به کتاب برسد و 
من پیشنهادم این است که تلویزیون شبکه کتاب 
را راه اندازی کند و در آن شبکه کتاب های خوب 
را نقد و بررس��ی کنند و ما شاید اولین کشوری 
باشیم که ش��بکه تلویزیونی اختصاصی کتاب را 
به وجود بیاوری��م. وی در پایان گفت:  من همین 
روز گذشته با وجود مشغله های زیاد 150 صفحه 
کت��اب خوانده ام و در ماش��ین هم معمولا کتاب  
می خوان��م و از هر فرصتی ب��رای کتاب خواندن 

استفاده می کنم.
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فریدون جیرانی مجری س��ابق و موفق برنامه هفت 
دیش��ب دوباره پا به برنامه »خیابان ایران« گذاشت و با 
یک گفت وگوی کاملا جنجالی که منجر به شفاف سازی 
شد بار دیگر توانایی خود را در پر مخاطب ساختن یک 
برنامه تلویزیونی نش��ان داد. گفت وگوی��ی که هواداران 
ده نمکی مشتاقانه تماشایش کردند و فریدون جیرانی 
هم با س��ؤالات چالش��ی نش��ان داد همچنان مناسب  
کارزار های گفت وگومحور رس��انه ملی اس��ت. مسعود 
ده نمک��ی، کارگردان س��ینمای ایران جمعه ش��ب 12 
اردیبهش��ت ماه به برنامه »خیابان ایران« آمد و درباره 
مسائل سینما و فیلم های خود با فریدون جیرانی سخن 
گفت.  او در انتهای این برنامه تلویزیونی از ساخت قسمت 
دوم »رسوایی« خبر داد. جیرانی در ابتدای صحبت های 
خود با اش��اره به یکی از مصاحبه های ده نمکی در سال 
74 از وی پرسید: فکر نمی کنید در آن مصاحبه چهره 
ش��ما به عنوان یک چماقدار معرفی شد؟ و ده نمکی در 
پاسخ به این سؤال جیرانی بیان کرد: من به گذشته خود 
با افتخار نگاه می کنم چراکه ما در جبهه ها با ش��عارها 
و مضامی��ن دیگری روبه رو بودیم اما عملا آنچه که بعد 
از جنگ اتفاق افتاد در تعارض با ش��عارها و آرمان هایی 
ب��ود که بچه های جبه��ه و جنگ با آن روب��ه رو بودند. 
رفتارهای فرهنگی که در س��طح اجتماع دیده می شد، 
اشرافیگری هایی که در سطح دولتمردان پدید آمده بود، 
همه اینها مسائلی بود که ما به آن نقد داشتیم و اگر هم 
مباحثی را مطرح می کردیم و نقدی را به حضرات عنوان 
می کردیم به عنوان یک خشونت طلب معرفی می شدیم 

چون رسانه های وقت در دست آنها بود.
به اس�م شاداب كردن جامعه اس�م شهدا را از  ■

كوچه ها برمی داشتند
به گ��زارش مه��ر، وی افزود: آنهایی ک��ه در جنگ 
الگوهای مدیریت��ی را باکری ها معرفی می کردند بعد از 
جنگ با ماشین های آنچنانی تردد می کردند و خیلی از 
همین آدم ها بعدها به اسم شاداب کردن جامعه اسم شهدا 
را از کوچه ها بر می داشتند. مسلما بچه هایی که هم طیف 
ما بودند با چنین پدیده های فرهنگی ای مقابله می کردند. 
امام معتقد بودند باید به جای اینکه بچه های همفکر ما 
و نیروهای آرمانگرا درگیر اس��م شهدا شوند، باید درگیر 
رس��م شهدا ش��وند و به جای دعوا بر سر اسم شهدا، راه 
شهدا را مطالبه کنند. کارگردان سه گانه »اخراجی ها« با 
اشاره به فعالیت های فرهنگی خود درباره چماقدار نامیده 
شدنش گفت: این اتهامات نمی تواند صحت داشته باشد 
چرا که من از همان ابتدای امر دست به قلم بودم و کار 
مطبوعاتی می کردم. در دهه 70 نیز جزو پرتیراژترین ها 

بودم. من رس��انه همه کس��انی بودم که نمی توانستند 
فریادهایشان را تئوریزه کنند و در این راه آبروی خود را 
به میان آوردم و البته معتقدم اگر در راه خدا آبرویم را فدا 
کنم خدا در جایی دیگر عزت را بر من عرضه خواهد کرد. 
ده نمکی درباره انتقادهایی که در آن دوران به مسؤولان 
داشته  است، گفت: من معتقدم کسانی که مردم را مقابل 
م��ردم قرار می دهند منافعش��ان در این امر اس��ت و به 
همین دلیل از همان ابتدای امر به آنها انتقاد می کردم. 
مسائلی از قبیل مسائل فرهنگی و اشرافی گری و از این 
دست مطالب  همیشه مورد توجه من بود. البته چنین 
مطالبی در آن دوران ب��ه عنوان افراطی گری و تندروی 
مورد حمله قرار می گرفت اما امروز مطرح کردن چنین 
مطالبی در جامعه عادی شده است. وی در ادامه با اشاره 
به نوع انتخاب بازیگر و انتقاداتی که به برخی از بازیگران 
فیلم های او وارد می شود مانند اینکه از بازیگرانی استفاده 
می شود که اعتقاد چندانی به مبانی ایدئولوژیک فیلم های 
ده نمکی ندارند، گفت: همین که چنین عزیزانی به احترام 
عقی��ده بنده در این فیلم ها بازی می کنند خودش کلی 

ارزشمند است.
مهاجران�ی ب�ه دلی�ل مطالب�ات حداكث�ری  ■

»شلمچه« را توقیف كرد
کارگردان  »رسوایی« در پاسخ به این پرسش جیرانی 
درباره تفاوت های خود در س��ال 74 و س��ال 82 گفت: 
حرف ه��ای ما از هم��ان ابتدا حرف های ع��وام در نقد 
خواص بوده. ده نمکی برای همین حرف هایش است که 
محبوب اس��ت. ما طرفدار آرمان ها هستیم. ده نمکی با 
اش��اره به اینکه باید رواب��ط را نقد کنیم، گفت: هر چه 
انحراف از اصول بیش��تر شود مطالبه گری ما نیز بیشتر 

خواهد شد. من همیشه مطالبات حداکثری را در جامعه 
مطرح می کردم به همین دلیل هم مهاجرانی در دوران 
اصلاحات »شلمچه« را توقیف کرد و »جبهه« نیز بعدها 

به دلیل طرح مطالبات حداکثری توقیف شد.
به هر دولتی نقد كنیم برچسب جناح رقیب را  ■

به ما می زنند
کارگردان »معراجی ها« در ادامه در پاس��خ به سؤال 
دیگر جیرانی درباره اینکه چرا نشریاتش برچسب یک 
جری��ان خ��اص را دارد؟ گفت: ما با کس��ی یا جناحی 
پدرکشتگی نداریم. ما سعی می کنیم حرف حق را بزنیم 
برای همین اس��ت که به هر دولتی نقد کنیم برچسب 
جناح رقیب را به ما می زنند البته نقد منصفانه تاوان دارد 

و کسی که منتقد است باید آن را بپردازد.
وی افزود: آدم های قدرتمند در حوزه رسانه فعالیت 
دارند و  کسانی  مخالف هستند که به آنها انتقاد می شود 
اگر امروز رس��انه ها نقد می کنند ممکن است فدای نقد 
هم بشوند و در موقعیت های جدید کارها برایشان سخت 

خواهد شد.
م�ا به اس�ام آمریكایی ك�ه با اس�م دین نان  ■

می خورند نقد داریم
جیرانی در ادامه گفت وگو با مقایس��ه فضای حاکم 
بر فیلم های ده نمکی با رفتارهای سیاس��ی دولت دهم 
بیان کرد: فکر نمی کنید همانطور که دولت احمدی نژاد 
نماینده طبقه پایین جامعه بود شما نیز به نوعی صدای 
قشر ضعیف جامعه هستید و آیا همانطور که احمدی نژاد 
سعی می کرد اقتصاد را برای مردم تفسیر عامیانه کند 
شما هم س��عی می کنید نقد را به زبان عامیانه مطرح 
کنید؟ ش��اید دلیل حمله هایی هم که به شما می شود 

همین باش��د که برای طبقه متوس��ط در کارهای خود 
جایگاهی قائل نش��دید. ده نمکی در پاسخ ابتدا با بیان 
اینکه بعد از انقلاب طبقه نوکس��یه در جامعه ما رش��د 
کرده اس��ت، گفت: ما به این طبقه که اشراف سیاسی 
و اش��راف فرهنگی هم می توان به آنها افزود نقد داریم. 
آنها هم با ما مش��کل دارند. ما به اس��لام آمریکایی که 
با اس��م دین نان می خورند هم نقد می کنیم. این قشر 
می توان��د در همه طبقات جامعه باش��د؛ چه در طبقه 
سرمایه دار، چه در طبقه متوسط و پایین؛ حاجی گرینف 
در »اخراجی ها« از همین طبقه متوسط بود. کارگردان 
س��ه گانه »اخراجی ها« در ادامه بیان کرد: احمدی نژاد 
معلول گفتمانی بود که 16 س��ال پیش کسانی مانند 
پورازغدی ها به عنوان گفتمان عدالت در جامعه مطرح 
کردند که البته اگر احمدی نژاد از افراد همین گفتمان 
در دولتش بهره می برد مسلما شکست نمی خورد. وی 
اضافه کرد: کس��انی که دم از ش��هید آوینی می زنند و 
الگوی توسعه غربی و اصلاحات غربی را در جامعه ترویج 
می کنند کسانی هستند که اگر امروز شهید آوینی زنده 

بود بیشترین نقد را بر آنها می کرد.
»رسوایی« می توانست تا 12 میلیارد فروش كند ■

ده نمک��ی در ادام��ه گفت وگو با اش��اره ب��ه قاچاق 
فیلم هایش گفت: متاسفانه کسانی که دم از حفظ حقوق 
نشر فیلم می زنند برای ضربه زدن به فیلم های من آن 
را به صورت غیر قانونی منتشر کردند. »رسوایی« فیلمی 
بود که تا 12 میلیارد می توانس��ت فروش کند و بعد از 
45 روز س��ی دی آن منتشر شد، این ضربه به سینمای 

کشور است. 
آینده سینما را خطرناك می بینم ■

این کارگردان س��ینما درباره آینده س��ینما گفت: 
متاس��فانه آین��ده این حوزه را خطرن��اک می بینم چرا 
که به رغم پتانس��یل هایی که در بازیگران و کارگردانان 
خوب کش��ورمان وجود دارد نب��ود فیلمنامه و امکانات 
س��خت افزاری برای س��ینما و همچنین نبود فرهنگ 
س��ینما رفتن در کش��ور که منجر به ریزش مخاطبان 
شده این حوزه را با مشکلات عمده ای روبه رو کرده است. 
ده نمک��ی در پایان صحبت های خود با اش��اره به اینکه 
سینمای اپوزیسیونی مانع اعتماد متقابل بین حاکمیت 
و مردم اس��ت، گفت: همه باید زیر چتر انقلاب، قواعد 
بازی را رعایت کنیم. نباید در این میان کس��انی سعی 
کنند بازی را بر هم بزنند، کسانی که بیشتر از همه شعار 
زنده باد مخالف من سر می دادند باید اجازه دهند نقدهای 
صادقان��ه به جای س��یاه نمایی و بزرگنمایی در جامعه 

آزادانه مطرح شود.

هشدار ده نمکی در برنامه »خیابان ایران«

آینده سینما را خطرناک می بینم
تازه ها
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